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En eixe sentit, ja hem treballat en diferents exemples . Per 
exemple, en la visibilitat de les dones en el sistema educatiu i 
en el seu dia a dia en el currículum, per exemple, ajudes desti-
nades a visibilitzar en les biblioteques escolars dones, auto-
res que estiguen visibilitzades i també literatura que està 
amb perspectiva de gènere . Hem format els coordinadors i 
coordinadores d’igualtat en més de cinc-cents noranta-huit 
projectes que han tingut ajudes d’innovació perquè estan 
centrats en la coeducació .

I li vull parlar d’un exemple que crec que és bastant paradig-
màtic, s’està fent en més de quaranta centres educatius, i és 
l’experiència dels patis coeducatius . Hem fet que les xique-
tes, per primera vegada en alguns espais, ocupen els espais 
centrals dels centres educatius . Si algú es passeja, pot mirar, 
moltes vegades, massa vegades, els espais centrals del joc 
l’ocupen els xiquets i les xiquetes estan en racons . Això 
s’ha d’acabar . I estos projectes estan funcionant molt bé, 
ocupen tots els espais en tram d’igualtat i estan servint per a 
començar a practicar aquestes qüestions .

I li dic, és una lluita que hem de fer entre totes i tots . I espe-
rem i desitgem i treballem que, per l’educació, no quede .

Gràcies . (Aplaudiments)

La senyora vicepresidenta primera:

Gràcies .

Pregunta número 1 .505, que formula el diputat Josep 
Francesc Almeria al conseller d’Hisenda i Model Econòmic .

Senyor Almería . Senyor Almería, quan vosté vullga .

El senyor Almería Serrano:

Bona vesprada, conseller .

En l’exercici de 2016, el primer any complet de gestió del 
sector públic instrumental d’este nou govern, la majoria 
d’empreses d’este sector públic varen donar pèrdues nova-
ment . Estem davant una situació en què podem corrobo-
rar un increment important de la despesa del sector públic 
des de 2015 fins al 2018, d’aproximadament el 19% en la 
despesa, en la qual els resultats continuen siguent quantio-
sos i negatius .

Evidentment estem parlant de centres de cost, però això 
no vol dir que no hi haja un control pressupostari i un ajust 
d’este tipus d’entitats . Em sorgixen moltes preguntes . Qui 
controla un sector tan gran o tan xicotet? Hi ha un diagnòstic 
per a saber exactament si el dimensionament d’este sector és 
el que cal? O caldria reduir-lo, o no?

I, si cal reduir-lo, caldria tenir en compte les recomanacions 
que es fan des de la Sindicatura de Comptes, perquè es puga 
disposar d’un pla d’extinció d’ens públics, que tampoc hi ha . 
És a dir, hi ha diagnòstic integral del sector públic? Eixes 
pèrdues són estructurals? Es poden millorar per la gestió?

Eixe nivell de despesa creixent de forma constant respon 
realment a una necessitat de prestació d’eixos serveis públics 
especialitzats dels quals vosté parla quan argumenta la 
necessitat del sector públic instrumental?

L’altre dia, en la compareixença, vosté es va referir a una 
proposta ambiciosa d’un avantprojecte de llei per refondre, 
integrar totes les regulacions del sector públic . Ja ho vam dir 
en aquell moment i ho tornem a repetir: és això la solució?

És un pla estratègic del sector públic? Perquè, si hem de fer 
regulacions, si hem de fer ajustos, el primer serà plantejar-
nos la mateixa visió estratègica d’este govern sobre la totali-
tat del sector públic com una unitat important, com un gran 
centre de cost, que en la situació de finançament que està 
esta comunitat suposa un llast important, i ningú millor que 
vosté per a saber-ho .

També vegem que n’hi ha recomanacions des de la 
Sindicatura de Comptes, des de la intervenció general per 
incompliments en la contractació pública, irregularitats en 
la gestió del personal . No vegem una acció directa sobre la 
exigència de la responsabilitat dels administradors .

Pensa que això s’ha de donar? Pensa que hi ha una exces-
siva indulgència sobre este sector? En suma, hi ha una visió 
clar de què es vol fer en el sector públic instrumental davant 
d’esta situació? Hi ha un diagnòstic integral?

 I la pregunta concreta és: quines mesures té previst el 
Consell per a superar una situació que pareix estructural en 
el sector públic instrumental?

Moltes gràcies . (Aplaudiments)

La senyora vicepresidenta primera:

Gràcies .

Conseller . Crec que està polsant el botó que no és . Pot ser? 
Sí? Des d’ací ho pare jo . Quan vullga .

El senyor conseller d’Hisenda i Model Econòmic:

Moltes gràcies, presidenta .

Senyoria, com ja he dit més d’una vegada en este hemicicle i 
en comissió, el sector públic instrumental, sota els anteriors 
governs del Partit Popular, estava descontrolat totalment, en 
tots els sentits, encobrint ineficàcies, ineficiències, situacions 
de balafiament de recursos, i fins i tot, com molt bé diuen els 
tribunals, pràctiques corruptes .

Tot això al mig d’un funcionament opac, que dificultava la 
detecció d’eixes pràctiques, i per tant entenc molt bé la 
pregunta que ha fet .

A més, a més, la reestructuració del sector públic, impulsada 
pels esmentats governs des de l’any 2010, va patir de falta 
d’una adequada planificació estratègica, limitant-se a supri-
mir ens nominalment, quantitativament, a base de fusionar 
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organismes amb objectes socials molt dispars, sense que 
l’optimització de recursos i la racionalització de les funcions 
i de la gestió foren l’objectiu prioritari . Per tant, té sentit la 
pregunta que vosté fa .

Tot això va generar més confusió encara, i va fer encara més 
complexa l’ordenació del sector . Arribats a este punt, un dels 
eixos d’actuació que té marcats este govern és continuar 
treballant amb l’objectiu d’aconseguir una millora de la gestió 
del sector públic instrumental .

Això de la llei, això de l’avantprojecte de llei, com ja vaig 
explicar en comissió, seria la teulada, però hem de construir 
l’edifici, les estructures de l’edifici. És el que donaria coherèn-
cia normativa a eixe procés del qual estem parlant vosté i jo .

Per a arribar ahí, per a construir la casa, no només els fona-
ments, sinó també l’estructura, hem establert moltes mesu-
res . Vaig a destacar algunes d’elles . Una participació, per 
exemple, imprescindible, més proactiva i efectiva dels repre-
sentants de l’administració de La Generalitat en els consells 
d’administració o direcció de les entitats, com també dels 
sotssecretaris de les conselleries d’adscripció .

És a dir, una de les coses que passava en el passat és que 
l’entitat anava per lliure, i hi ha com una desresponsabilitza-
ció de la conselleria que se’n feia càrrec .

Un seguiment continuat de la situació economicofinancera i 
patrimonial de les entitats, a partir de la informació que els 
ens del sector públic instrumental remeten mensualment al 
ministeri d’hisenda, com també del contingut dels informes 
d’auditoria dels comptes anuals que fa tant la intervenció 
general i la Sindicatura de Comptes .

Seguiment de l’estat dels processos de reestructuració, fusió, 
escissió o extinció d’entitats, que cada una té el seu ritme, ja 
m’agradaria que algunes anaren més de pressa . Però s’estan 
gestionant cues d’administració, cues de gestió del passat .

Seguiment dels canvis d’estructura organitzativa de les enti-
tats i anàlisi dels seus efectes, en particular sobre la relació 
de llocs de treball . Com he dit tantes vegades, quan vam arri-
bar nosaltres només n’hi havia una . En vint anys . Una relació 
de llocs de treball . Evidentment, ara en tenim pràcticament ja 
completes, en falten molt poques, i eixes ja estan en tràmit de 
reflexió en la mateixa conselleria d’hisenda.

Adopció dels preceptius acords del Consell, relatius a 
l’ordenació economicofinancera i patrimonial de les entitats 
del sector públic instrumental, per mitjà de la utilització per 
La Generalitat de diversos mecanismes de cessió del deute .

Entengam per això l’assumpció de la titularitat del deute 
financer, la capitalització per mitjà de l’aportació a fons 
propis del deute, la compensació de deutes, els pagaments en 
espècie o el refinançament del pagament del deute.

Mesures totes elles que no comporten desemborsaments 
dineraris i que no tenen cap incidència sobre el volum del 
deute o dèficit consolidat de La Generalitat.

A més, estem regulant a través d’eixe avantprojecte del qual 
parla vosté de llei del sector públic, la figura de l’auditori 
intern entre les funcions del qual estarà efectuar un 

seguiment del grau de compliment dels acords adoptats en 
l’òrgan col·legiat de govern i d’administració .

És a dir, cal assenyalar que les pèrdues... Per la reflexió que ha 
fet vosté, eh, m’interessa també subratllar-ho . Cal assenya-
lar que les pèrdues del sector públic no són per se un signe de 
mal funcionament o de mala gestió .

Com la seua denominació mateix del sector públic instru-
mental, assenyala la finalitat de les entitats del sector públic 
en ser un instrument de desenvolupament de polítiques 
públiques . . .

La senyora vicepresidenta primera:

Conseller .

El senyor conseller d’Hisenda i Model Econòmic:

 . . .que normalment no se poden fer a través de la 
(inintel·ligible)  . . . L’únic que vull dir és que tot i que és veri-
tat això, no se preocupe, perquè (inintel·ligible)  . . . (La vicepresi-
denta desconnecta el micròfon del conseller)

Gràcies . (Aplaudiments)

La senyora vicepresidenta primera:

Ha sigut un accident . Gràcies a vosté .

La següent pregunta és la 1 .501, que formula la diputada . . . 
Té vosté raó, senyor Almería . Li done la paraula de seguida 
perquè consumixca el seu temps . Quan vullga .

El senyor Almería Serrano:

Gràcies, presidenta .

Conseller, molt breument, evidentment . Tot el que diu és 
prou satisfactori, però no incidix en una cosa que és molt 
important, i és: quan va a aconseguir la millora de la gestió, 
que implica els gestors, el seu control, la seua formació i la 
seua selecció? D’això no se’n parla mai .

Moltes gràcies . (Aplaudiments)

La senyora vicepresidenta primera:

Gràcies, senyor Almería .

I ara sí, la senyora Llum Quiñonero, per a preguntar també al 
conseller d’Hisenda i Model Econòmic, la pregunta 1 .501 .


